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Africa… ce a însemnat Africa pentru mine? Voi 

încerca să răspund acum când singurul lucru care desparte 

această experiență de o amintire sunt doar câteva zile în 

care încerc să îmi regăsesc locul acasă. Africa pentru mine 

nu va rămâne o simplă amintire. Africa a fost și este un 

punct care a rupt ceva în mine și care sper, îmi va da o 

nouă direcție. 

În Africa am descoperit o nouă dimensiune a dragostei lui Dumnezeu revelata mai mult decât în 

orice în oameni. Am întâlnit oameni care m-au impresionat într-un mod nou și adânc, oameni care m-au 

ajutat să îmi redefinesc valorile și rațiunea de a trăi. Am întâlnit oameni în care se reflectă Dumnezeu, pe 

chipul cărora este înscris chipul Lui. Am întâlnit oameni frumoși și deschiși, oameni în care abundă 

naturalețea, simplitatea, sinceritatea. Persoane care se ridică deasupra contextului în care se află, care 

în ciuda ostilității mediului în care s-au format, nu au lăsat ca această ostilitate să le înăsprească 

caracterul, să le mutileze în vreun fel sensibilitatea și capacitatea de a a iubi, de a se dărui.. Persoane 

care se încred neclintit în Dumnezeu și care renunță la ei înșiși pentru a se dărui altora. Oameni dedicați 

altor oameni, care înțeleg că dragostea lui Dumnezeu este manifestată prin ei și că ei sunt canale prin 

care Dumnezeu se apropie de cei în nevoi. Am fost impresionată să întâlnesc oameni cu o perspectivă de 

viitor care îi include așa de mult pe alții și așa puțin pe ei înșiși. Care renunță la confortul lor pentru a fi 

printre cei care au nevoie de ei într-un fel sau altul. Am fost surprinsă să descopăr oameni cu o viziune 

așa de clară care sunt gata să sacrifice atât de mult și să investească tot pentru a da contur acestei 

viziuni. Oameni sensibilizați de propriile experiențe care aleg să aducă o schimbare în viețile altor 

oameni vulnerabili, expuși unor circumstanțe asemănătoare. Am învățat ce înseamnă sacrificiul, 

determinarea, dragostea pentru alții. 

Am întâlnit suflete nealterate de atașamentul de posesiuni materiale, care deconectate de tot 

contextul material, își înalță inimile transfigurate de bucurie prin ritm, prin muzică, prin dans. Am 

cunoscut o nouă formă de închinare, neîngrădită de forme, de prejudecăți, de canoane. 

În Africa am învățat să lăsăm deoparte barierele dintre culture, de fapt am învățat că diferențele 

dintre culturi nu sunt bariere. Am conștientizat mai mult că pe Dumnezeu nu Îl putem limita la modul 

nostru de înțelegere, că El se descoperă în mod diferit, personal și unic. Am învățat să mă închin într-un 

mod nou. Am văzut ce înseamnă bucuria izvorâtă din inimă și bucuria pe care Dumnezeu o pune în 

inimile oamenilor care îl caută pe El, o bucurie nestăvilită de problemele zilnice, de lipse materiale și de 

îngrijorarea zilei de mâine. Am văzut în închinarea oamenilor de aici o bucurie și o sinceritate în această 

bucurie care aș vrea să ne caracterizeze și pe noi.  

Am învățat încă o dată cât de importantă este atitudinea în fața a ceea ce ni se întâmplă. Ce 

înseamnă o inimă mulțumitoare. Cât de puțin ai nevoie pentru a putea fi mulțumitor. Cât de mult mai 

mult am primit și avem noi, și de câte ori în inimă noastră se strecoară pe nesimțite senzația de 

nemulțumire stârnită de ambiții, plăceri. Am înțeles că pacea, liniștea, bucuria, lumea lăuntrică e de sine 



stătătoare și atât de puțin corelată cu lumea materială. Că Dumnezeu îți da adevărată bucurie și pace. Că 

doar în El găsim sens când totul pare fără sens.  

Am învățat că putem sluji prin lucruri mici, aparent neînsemnate, mai puțin directe, mai puțin 

evidente sau cu un impact întârziat. Am înțeles că nu suntem chemați să facem lucruri mari, ci lucruri 

mici cu o dragoste mare. Că atitudinea și motivația din spatele slujirii contează mai mult decât forma pe 

care o îmbracă slujirea. Am învățat că noi trebuie să iubim și atunci când ni se pare atât de greu să o 

facem, și că dragostea se manifestă prin fapte. 

Mi-am readus aminte că a știi ce este binele și a nu-l face este păcat. Am reînvățat să ies din 

zona mea de comoditate și confort alimentată de egoism și să învăț să trăiesc pentru alții. Am învățat că 

e mult mai ferice a da decât a primi.  

Acum când sunt din nou acasă mă încearcă un sentiment de neadaptare, parcă nu îmi găsesc 

starea, gândurile îmi accelerează nestăpânit spre cele trei săptămâni petrecute în mijlocul acestei 

culturi, în mijlocul acestor oameni, acestor vieți, acestor povești rămase poate multă vreme nespuse. 

Gândurile mi se învălmășesc și rămân câteva momente suspendate asupra fetei de șaisprezece ani cu 

ochii mari și goi, în care se regăsește un amestec de teamă și mirare, asupra efortului de a crește un 

bebelaş de doar câteva luni într-o casă strâmtă de pământ pe o alee uitată a slumului. Apoi gândurile 

pornesc grăbite spre o mamă singură care pe lângă cei șase copii ai săi a hotărât să ia sub protecția sa un 

copil rămas orfan. Aud și azi povestea ei, o văd îngenuncheată în mijlocul nostru și admir forța ei și 

strădaniile ei de a aduce o schimbare. Mă trezesc din nou în mijlocul copiilor care radiază de o bucurie 

inexplicabilă când suntem printre ei, când îi întrebăm cum îi cheamă, când le spunem pe nume, când 

jucăm rațele și vânătorii, când învățăm un cântecel nou. Le văd chipurile senine și sunt inundată de 

bucurie și dor. Fiindcă asta a însemnat Africa pentru mine. O clipă petrecută alături de o mamă care 

luptă, o privire îndurerată sau plină de speranță, un moment de tăcere și de încurajare, un cântec care 

se înalţă plin de energie dintre pereții scorojiți de pământ, o poveste care mă răscolește, o mărturie care 

mă înseninează, bucuria care mă invadează în mijlocul frumuseții creației Lui.  

Ceea ce îmi doresc este să nu ne ancorăm din nou prea tare în realitatea de aici așa încât să 

uităm lucrurile pe care le-am învățat. Vreau ca principiile care ni s-au revelat să se sedimenteze adânc în 

noi și să nu le lăsăm să se piardă undeva pe drumul obișnuinței, a comodității, a uitării. 


